
Protokół z posiedzenia  
Komisji Oświaty i Kultury 

z dnia 19 marca 2013r. 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Przewodniczący Komisji Oświaty i Kultury 
Pan Sławomir Urbaniak, który powitał przybyłych członków komisji oraz pracowników 
urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Sławomir Urbaniak 
Aleksandra Wojciechowska 
Jarosław Bytniewski 
Rafał Drzewiecki  
Krzysztof Socha 
Andrzej Szymczak 
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Michał Żelazek – dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu 
Monika Nowicka – inspektor ds. ochrony środowiska  i rolnictwa  
Anna Jaszczyńska – podinspektor ds. planowania przestrzennego 
 
Porządek posiedzenia: 
1. „Akcja Zima 2013” sprawozdanie merytoryczne i finansowe. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad. 1 

Przewodniczący Urbaniak poprosił Dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu      
o przedstawienie tematu organizacji tegorocznej „Akcji Zima”. Pan Żelazek poinformował,           
że „Akcja Zima 2013” trwała od 14 do 27 stycznia 2013r., a jej przebieg zobrazuje za pomocą 
prezentacji multimedialnej.  

„Akcja zima” zorganizowana została przez Gminny Ośrodek Kultury i Sportu                
przy współpracy i wsparciu: 
- Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
- Zakładu Komunalnego, 
- Uczniowskiego Klubu Sportowego Pionier, 
- Klubu Sportowego Clescevia, 
- Klubu Strzeleckiego LOK POJEDYNEK, 
- sołtysów i rad sołeckich. 
Przygotowano cykl imprez wyjazdowych: 
-  wyjazd na lodowisko do Centrum Sportu i Rekreacji w Swarzędzu (poniedziałki 14 i 21 

stycznia), 
-  wyjazd na kulig do stadniny koni w Hermanowie (15 stycznia), 
-  wyjazd na pływalnię Delfin w Koziegłowach (16 i 23 stycznia), 
-  wyjazd na kręgle do Centrum Sportu i Rekreacji NIKU w Poznaniu (17 i 25 stycznia). 
Ponadto, odbyły się warsztaty plastyczne pt. „Kreatywnie bez nałogów”: 
- poniedziałki w Śródce, 
- wtorki w Tulcach, 
- środy w Gowarzewie, 
- czwartki w Markowicach. 

 



Pan Żelazek poinformował, że warsztaty plastyczne prowadził instruktor zatrudniony 
w tym celu na podstawie umowy zlecenia. Zajęcia fotograficzne w Gminnym Ośrodku 
Kultury i Sportu w Kleszczewie pt. „Człowiek światłem malowany” prowadził Pan Maciej 
Frąckowiak – kierownik Ośrodka Kultury. Zajęcia pt. „Zima w baśniach” proponowały 
biblioteki w Tulcach i Kleszczewie. Zaplanowano także warsztaty z grafiki artystycznej             
pt. „Uzależnieni od sztuki”, warsztaty taneczne, warsztaty teatralno – kabaretowe. W trakcie 
ferii działała świetlica środowiskowa prowadzona przez OPS. Ponadto GOKIS zorganizował 
seanse filmowe dla dzieci i dorosłych oraz pokaz iluzjonisty pt. „Edukacyjny teatr magii”. 
Poza tymi wydarzeniami wyjazdowymi  i kulturalnymi odbyło się szereg imprez sportowych. 
Udostępnione zostały gminne hale sportowe, gdzie można było m.in. wziąć udział w cyklu 
spotkań pod hasłem „ABC piłki nożnej”, prowadzonym przy współpracy z klubem Clescevia 
i trenerem p. Płotką. Harmonogram wszystkich zajęć udostępniony został w bibliotekach,  
obiektach sportowych i   internecie - od dnia 19 grudnia 2012r. trwały zapisy.  

Za zajęcia wyjazdowe obowiązywała odpłatność w wysokości 15 zł, natomiast                  
te organizowane na terenie gminy były bezpłatne. Pan Żelazek zwrócił uwagę na mniejsze      
niż w latach ubiegłych zainteresowanie ze strony dzieci i młodzieży proponowanymi 
atrakcjami -  frekwencja przedstawiała się następująco: 
- wyjazd na lodowisko: 28 dzieci-  pierwszy wyjazd i 21 drugi wyjazd, 
- kulig: 28 dzieci, 
- pływalnia: 32 dzieci pierwszy wyjazd i 23 drugi wyjazd, 
- kręgle: 40 dzieci pierwszy wyjazd i 34 drugi wyjazd. 
Pan Żelazek poinformował, że zajęcia plastyczne, które pierwotnie planowano w świetlicy 
wiejskiej w Komornikach w związku z brakiem ogrzewania w tym obiekcie, zostały 
ostatecznie przeniesione do Tulec. W zmianie ich lokalizacji Pan Żelazek upatruje przyczynę 
niewielkiego zainteresowania. Nie cieszyły się też powodzeniem warsztaty fotograficzne,     
w których uczestniczyły trzy osoby. Na warsztaty z grafiki artystycznej nie przyszedł nikt. 
Pan Żelazek uważa, że przyczyną zaistniałej sytuacji był ich sobotni termin. 
 Bezwzględnie największym powodzeniem cieszyły się zajęcia taneczne, które 
odbywały się zawsze przy pełnej sali. To zainteresowanie spowodowało, że zagościły               
one na stałe w programie oferowanym przez GOKIS mieszkańcom gminy. 
 Z warsztatów teatralno – kabaretowych pt. „Sztuka zabijania śmiechem” skorzystały 
trzy osoby. Pomimo niewielkiej frekwencji Pan Żelazek uważa je za niezwykle udane, 
bowiem z punktu widzenia uczestników były dużą odmianą od proponowanych w szkole 
kółek teatralnych.  
 Pan Żelazek wyjaśnił, że konieczność wcześniejszych zapisów na zajęcia wynikała           
z tego, że na niektóre warsztaty zatrudniany był instruktor. System taki pozwolił uniknąć 
kosztów wynagrodzenia instruktora w sytuacji braku chętnych. 
 Seanse filmowe dla dzieci i dla dorosłych charakteryzowała średnia frekwencja          
ok. 10 osób. Odbywały się one we wtorki, czwartki i soboty. Klub filmowy zagościł na stałe 
w programie GOKIS i raz w miesiącu taki seans będzie się odbywał. W recitalu iluzjonisty 
udział wzięło 4 dzieci i 2 dorosłych. 
 Pan Żelazek jeszcze raz podkreślił, że cała „Akcja Zima 2013” była dobrze 
nagłośniona za pomocą plakatów, internetu, samorządów szkolnych, a mimo to frekwencja 
nie była zadowalająca. Należy jego zdaniem szukać nowych możliwości dotarcia                       
do szerszego grona dzieci i młodzieży.  

Pan Żelazek bardzo pozytywnie ocenia współpracę z Zakładem Komunalnym, który 
punktualnie i bezpiecznie przewoził dzieci. W związku z tym, że w czasie ferii niektóre kursy 
autobusowe są zawieszone, część dzieci przede wszystkim z Nagradowic była po zajęciach 
wyjazdowych odwożona bezpośrednio do swojej miejscowości. 
 Pan Żelazek dokonał także finansowego podsumowania „Akcji zima 2013”. Jej koszty 
przedstawiały się następująco: 
- środki osobowe: 2.600zł, 

 



- składki na ubezpieczenie społeczne i fundusz pracy: 290,70zł i 29,40zł, 
- artykuły spożywcze, papiernicze, delegacje służbowe, puchary: 2.124,47zł, 
- transport: 1.723,09zł, 
- zakup usług konsumpcyjnych: 630,00zł, 
- udział w zajęciach: 1.896,50zł, 
- obsługa (plakaty, ZAIX, pokaz iluzji, sędziowie): 876zł, 
co daje łączną kwotę – 10.170,16. 
Generalnie oferta zajęć skierowana do mieszkańców była bezpłatna poza atrakcjami 
wyjazdowymi, na które obowiązywała wpłata 15zł. Wpływy z tego tytułu wyniosły 3.505zł            
i były niższe niż zakładano ze względu na niższą frekwencję. Pan Wójt z budżetu gminy 
ufundował nagrody na turniej strzelecki na kwotę 349,20zł. Dofinansowanie z Gminnej 
Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych wynosiło 4.000zł, a brakujące 3.000zł 
pochodziło z budżetu GOKIS.  

Po  zakończonej prezentacji radny Socha zwrócił uwagę, na niewłaściwą jego zdaniem 
organizację  Gminnego Konkursu Piosenki Szkolnej i Młodzieżowej, który odbył się w 
GOKIS 16 marca 2013r. Radny uważa, że informacja o nim powinna zostać przekazana do 
wszystkich gminnych szkół, czego nie uczyniono. Ponadto w składzie jury powinni zasiadać 
przedstawiciele wszystkich szkół oraz członek Komisji Oświaty i Kultury.  

Radny Urbaniak zwrócił uwagę, że zarzuty radnego Sochy nie dotyczą „Akcji zima”,   
a to ona jest przedmiotem posiedzenia. Radny Urbaniak wyjaśnił, że został zaproszony               
do zasiadania w jury Konkursu jednak z przyczyn osobistych zmuszony był zaproszenia            
nie przyjąć. 

Pani Sekretarz poprosiła Pana Żelazka o wyjaśnienie kwestii spornych w organizacji 
Konkursu Piosenki, dyskusja na ten temat wydaje się być bowiem bezzasadna, nie znając 
wszystkich faktów, w szczególności regulaminu. 

Radny Drzewiecki zapytał czy wymagana umiejętność jazdy na łyżwach mogła            
być przyczyną niskiej frekwencji podczas wyjazdu na lodowisko? 

Pan Żelazek odpowiedział, że tak. 
Radny Drzewiecki zwrócił uwagę na znikome wykorzystanie przez mieszkańców 

możliwości, jakie daje biblioteka w Tulcach. Zdaniem radnego niska frekwencja na zajęciach 
podczas ferii nie wynika z wykorzystania niewłaściwych kanałów informacyjnych, a raczej         
z braku zainteresowania ze strony samych mieszkańców.  

Pani Sekretarz zaproponowała, aby program zajęć proponowanych przez GOKIS          
w czasie letniego lub zimowego wypoczynku dzieci, przekazywać ich rodzicom za pomocą                 
e-dziennika. Jest to zdaniem Pani Sekretarz bezpłatna i zarazem skuteczna forma dotarcia            
do bardzo szerokiego grona. Poza tym być może proponowanie dzieciom tych samych zajęć z 
roku na rok powoduje, że stają się one dla nich mało atrakcyjne. Pani Sekretarz stwierdziła, że 
angażując w przygotowanie zajęć publiczne pieniądze należałoby się zastanowić nad 
efektywniejszym ich wykorzystaniem.  

Radny Drzewiecki zapytał, czy słaba frekwencja dotyczy też zajęć na obiektach 
gminnych? 

Pan Żelazek odpowiedział, że tak. 
Pani Sekretarz zaproponowała, aby nauczyciele zrobili rozeznanie co do preferencji 

dzieci i młodzieży w temacie zajęć wakacyjnych. 
Radny Bytniewski zauważył, że młodzież generalnie nie jest zainteresowana 

zajęciami, chyba, że odbywają się one w trakcie lekcji. 
Pan Żelazek zwrócił uwagę na fakt, że zajęcia wyjazdowe charakteryzowała większa 

frekwencja niż te stacjonarne. Może więc warto rozważyć większą ilość wyjazdów, kosztem 
ograniczenia zajęć na terenie gminy.  

Radny Szymczak poruszył temat internetowej rezerwacji terminów na „Orlikach”. 
Jego zdaniem wadliwy system powoduje powielanie się rezerwacji na tą samą godzinę.  
Radny poprosił Pana Żelazka o wyjaśnienie tej sytuacji. 

 



Pan Żelazek stwierdził, że choć cały system rezerwacji funkcjonuje od jakiegoś czasu 
to nadal istnieją problemy z jego konfiguracją. Pan Żelazek wyjaśnił, że pojawienie się dwóch 
grup na tą samą godzinę wynika raczej z faktu, że któraś z nich nie czekała na potwierdzenie 
rezerwacji. Natomiast dochodzi też do sytuacji, że niektóre osoby próbują rezerwować 
terminy z taką częstotliwością, że doprowadzają do zablokowania całego systemu.  

Pani Sekretarz stwierdziła, że ideą powstania internetowego systemu rezerwacji 
terminów na „Orlikach” było ułatwienie tego procesu mieszkańcom. Jeżeli natomiast będzie 
on powodował problemy trzeba będzie z niego zrezygnować.  
 
Ad.2 
 

W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały 
następujące projekty uchwał: 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/209/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Kleszczewo w miejscowości Tulce przedstawiła Pani Jaszczyńska. W obowiązującym 
Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Kleszczewo, 
przyjętym uchwałą nr XXXII/186/2001 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 26 września 2001 r., 
teren działek objętych niniejszą uchwałą przeznaczony jest pod:  
- teren usług oświaty: działki numer 5/19 i 5/23,  
- zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej: działka numer 57, 
- teren pasa drogowego drogi wojewódzkiej nr 433: działka numer 56. 
Uchwała zostaje podjęta na wniosek Wójta Gminy Kleszczewo dla działek 5/23, 57, 56 oraz 
właściciela terenu dla działki 5/19. Dla działek nr 5/19 i 5/23 planuje się zmianę 
przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, która umożliwi prowadzenie na przedmiotowym 
terenie działalności handlowej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna z zamierzeniem 
inwestycyjnym właściciela terenu. Dla działki nr 57 planuje się zmianę przeznaczenia                
na teren zabudowy usługowej, która umożliwi na przedmiotowym terenie prowadzenie 
działalności w zakresie oświaty. Planowana lokalizacja przylega do terenów zabudowy 
mieszkaniowej, gdzie bez wątpienia istnieje potrzeba usług w postaci np. przedszkola               
czy żłobka. Dla działki nr 56 planuje się zmianę przeznaczenia na teren pasa drogowego drogi 
gminnej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna ze stanem istniejącym – działka numer 56 
stanowi teren pasa drogowego drogi gminnej ul. Kalinowej. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/210/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Kleszczewo                        
w miejscowości Tulce przedstawiła Pani Jaszczyńska. W obowiązującym Miejscowym Planie 
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Kleszczewo, przyjętym uchwałą                                 
nr XXXVII/181/2005 Rady Gminy w Kleszczewo z dnia 30 września 2005 r. ze zmianami, 
teren działek objętych niniejszą uchwałą przeznaczony jest pod:  
- działki numer 5/19, 5/23 teren zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej z infrastrukturą 
towarzyszącą, teren zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej, działalności gospodarczej           
bez możliwości zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej, 
- działka numer 57 teren zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej z infrastrukturą 
towarzyszącą,  
- działka numer 56 teren pasa drogowego drogi wojewódzkiej nr 433. 
Uchwała zostaje podjęta na wniosek: 
- dla działek 5/23, 57, 56   Wójta Gminy Kleszczewo, 
- dla działki 5/19  właściciela terenu. 

 



Dla działek nr 5/19 i 5/23 planuje się zmianę przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, 
która umożliwi prowadzenie na przedmiotowym terenie działalności handlowej. Zmiana 
przeznaczenia jest zgodna z zamierzeniem inwestycyjnym właściciela terenu. Dla działki             
nr 57 planuje się zmianę przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, która umożliwi           
na przedmiotowym terenie prowadzenie działalności w zakresie oświaty. Planowana 
lokalizacja przylega do terenów zabudowy mieszkaniowej, gdzie bez wątpienia istnieje 
potrzeba usług w postaci np. przedszkola czy żłobka. Dla działki nr 56 planuje się zmianę 
przeznaczenia na teren pasa drogowego drogi gminnej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna            
ze stanem istniejącym – działka nr 56 stanowi teren pasa drogowego drogi gminnej                       
ul. Kalinowa. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/211/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 
Kleszczewo dla terenów w północno-wschodniej części gminy przedstawiła Pani 
Jaszczyńska. W związku z występowaniem na terenie gminy Kleszczewo części złoża gazu 
ziemnego „Pławce”, z wnioskiem o podjęcie przez Gminę Kleszczewo prac planistycznych 
związanych ze zmianą Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Kleszczewo, wystąpiła FX ENERGY Sp. z o.o. z siedzibą w Warszawie. Złoże gazu 
ziemnego zostało odkryte w 2011 r. w ramach prac poszukiwawczych prowadzonych przez 
PGNIG S.A. Zielona Góra i FX ENERGY Poland. Na podstawie informacji uzyskanych             
od Spółki, aktualnie prowadzone są prace nad udokumentowaniem tego złoża, a w dalszym 
etapie podjęte zostaną prace planistyczne związane z zagospodarowaniem złoża gazu 
ziemnego. Pani Jaszczyńska podkreśliła, że realizacja przedmiotowej inwestycji, w sposób 
zdecydowany przyczyni się do dywersyfikacji dostaw gazu dla odbiorców w naszym kraju, 
poprawiając tym samym bezpieczeństwo energetyczne.  

Radny Drzewiecki zapytał czy zmiany Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego gminy oraz zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego zostaną sfinansowane przez wnioskodawcę? 

Pani Jaszczyńska wyjaśniła, że ustawa nakłada obowiązek pokrycia kosztów zmiany 
Studium na gminę, natomiast zmiana planu zagospodarowania przestrzennego może być 
finansowana przez FX ENERGY Poland. 

Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/212/2013 w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Nowicka. Zgodnie             
z treścią art. 4 ust. 1 ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku            
w gminach rada gminy, po zasięgnięciu opinii Państwowego Powiatowego Inspektora 
Sanitarnego, uchwala regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie gminy, który jest 
aktem prawa miejscowego. W związku z nowelizacją przedmiotowej ustawy rada gminy 
zobowiązana jest do dostosowania Regulaminu utrzymania czystości i porządku                        
do obowiązujących przepisów. Pani Nowicka poinformowała, że 30 stycznia 2013r. została 
podjęta Uchwała Rady Gminy Kleszczewo w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo.  

Uchwała ta została zgodnie z procedurą przekazana Wojewodzie Wielkopolskiemu w 
celu oceny zgodności z prawem. Organ nadzoru uznał za niezgodny z prawem punkt 
regulaminu nakazujący mieszkańcom usuwanie sopli lodowych i nawisów śniegu oraz punkt 
nakazujący mieszkańcom przechowywanie dokumentów dotyczących wywozu nieczystości 
ciekłych przez okres dwóch lat, uznając je za powielenie tego co już wynika  z ustawy. 
Przygotowany projekt Regulaminu określa obowiązki i wymagania, jakie powinien spełniać 
właściciel nieruchomości w zakresie utrzymania czystości i porządku, a także zawiera 
obowiązki osób utrzymujących zwierzęta domowe i wymagania dotyczące utrzymywania 

 



zwierząt gospodarskich na terenach wyłączonych z produkcji rolniczej. Nie zawiera natomiast 
kwestii dotyczących postępowania z odpadami komunalnymi, które zostały uregulowane 
przez Związek Międzygminny „Gospodarka Odpadami Aglomeracji Poznańskiej”. 

Pan Wójt poinformował, że docelowo wydane zostanie kompendium zawierające 
zarówno przepisy wynikające z ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, 
regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo oraz regulaminu 
wydanego przez Związek Międzygminny. Umożliwi to mieszkańcom wgląd                              
do przedstawionych w sposób czytelny i uporządkowany aktualnie obowiązujących 
przepisów. 

Pani Nowicka poinformowała radnych o decyzji podjętej przez Związek 
Międzygminny w sprawie opłat za odprowadzane odpady. Stawkę podstawową ustalono             
na poziomie 12zł za odpady segregowane oraz 20 zł za odpady niesegregowane. Odbiór 
odpadów mieszanych odbywał się będzie co dwa tygodnie, natomiast  raz w miesiącu 
prowadzona będzie zbiórka selektywna. Raz w roku natomiast odbierany będzie od 
mieszkańców zużyty sprzęt, opony i odpady wielkogabarytowe. 

Pan Wójt wyjaśnił, że w przypadku gospodarstw domowych powyżej trzech osób 
obowiązywała będzie stawka degresywna, czyli malejąca w miarę wzrostu liczby 
domowników, aż do gospodarstwa 13 osobowego, które zapłaci połowę stawki. Te obniżone 
stawki obejmują tylko mieszkańców, którzy segregują odpady, pozostali zapłacą 20zł bez 
względu na ilość członków rodziny. Pan Wójt poinformował także, że w wyniku ustaleń 
podjętych przez Związek, gminy zrzeszone w nim będą odrębnymi sektorami i w związku             
z tym stawki za odbiór odpadów mogą być zróżnicowane w zależności od firmy, która wygra 
w danej gminie przetarg. Ostatecznie więc potwierdzenie wysokości stawek możliwe będzie 
dopiero po przeprowadzonym przetargu, który pokaże czy jest firma, która podejmie się 
odbioru odpadów wg stawek ustalonych przez Związek. Pan Wójt poinformował także, że na 
terenie urzędu gminy powstanie delegatura Związku, co z pewnością ułatwi mieszkańcom 
dokonywanie formalności związanych z gospodarowaniem odpadami.  

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/213/2013 w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie 
w budżecie gminy na rok 2014 środków finansowych stanowiących fundusz sołecki 
przedstawiła pani Sekretarz. Zgodnie z art. 1 ust. 1 ustawy z dnia 20 lutego 2009r. o funduszu 
sołeckim rada gminy rozstrzyga o wyodrębnieniu w budżecie gminy środków stanowiących 
fundusz sołecki do dnia 31 marca roku poprzedzającego rok budżetowy, podejmując uchwałę, 
w której wyraża zgodę albo nie wyraża zgody na wyodrębnienie funduszu w roku 
budżetowym. Środki funduszu przeznacza się na realizację przedsięwzięć, które są zadaniami 
własnymi gminy, służą poprawie warunków życia mieszkańców i są zgodne ze strategią 
rozwoju gminy. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/214/2013 w sprawie współdziałania z Powiatem 
Poznańskim przy usuwaniu i unieszkodliwianiu wyrobów zawierających azbest na terenie 
Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Do 2032 roku Polska jest zobowiązana            
do usunięcia wszystkich wyrobów azbestowych i zgodnie z zasadami jakie obowiązują               
od 2006r. środki finansowe na realizację programu likwidacji wyrobów zawierających azbest 
na terenie powiatu poznańskiego pochodzą z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, z budżetu powiatu oraz budżetu gminy. W 2013r. planuje się,  iż 
koszty związane z likwidacją wyrobów zawierających azbest realizowane będą w 100% z 
w/w źródeł tj. bez udziału finansowego wnioskodawców. Proponowana zmiana ma na celu 
zainteresowanie programem, co powinno spowodować wzrost ilości likwidowanych wyrobów 
zawierających azbest oraz optymalne wykorzystanie przeznaczonych na ten cel środków 
finansowych. W wyniku analizy wykorzystanych w ubiegłych latach środków finansowych 

 



przeznaczonych na realizację w/w programu i wstępnych kalkulacji na rok 2013 Powiat 
Poznański proponuje, aby tegoroczny udział Gminy Kleszczewo w finansowaniu tego 
programu wyniósł 8000zł. Szczegółowe zasady rozliczania środków określone zostaną                
w porozumieniu pomiędzy Gminą a Powiatem Poznańskim. Podpisanie porozumienia                 
z Powiatem Poznańskim wymaga podjęcia stosownej uchwały przez Radę Gminy 
Kleszczewo. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/215/2013 w sprawie uchylenia uchwały w sprawie 
zaciągnięcia kredytu na wyprzedzające finansowanie w ramach PROW zadań realizowanych 
w 2012r. przedstawiła Pani Skarbnik. Uchwała dotyczyła zaciągnięcia kredytu                           
na wyprzedzające finansowanie w ramach PROW do wysokości 500.000zł na zadania 
realizowane w 2012r. tj.: 
- remont świetlicy wiejskiej w miejscowości Śródka wraz z ułożeniem chodnika etap                
I 127.000zł, 
- zagospodarowanie terenu centrum miejscowości Gowarzewo wraz z remontem świetlicy 
279.000zł, 
- budowa płyty boiska piłkarskiego stadionu gminnego w Kleszczewie 88.300zł, 
- budowa placu zabaw w miejscowości Szewce wraz z zagospodarowaniem terenu 5700zł. 
Z uwagi na fakt, że kredyt nie został zaciągnięty w 2012r. uchyla się uchwałę aby nie 
funkcjonowała w obrocie prawnym. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/216/2013 w sprawie uchylenia uchwały w sprawie 
zaciągnięcia kredytu długoterminowego na finansowanie wydatków nie mających pokrycia 
budżetowego w planach dochodów budżetowych Gminy Kleszczewo w 2012r. przedstawiła 
pani Skarbnik. Uchwała dotyczyła zaciągnięcia kredytu długoterminowego w 2012r.                  
do równowartości kwoty 262.990zł na wydatki nie mające pokrycia w planowanych 
dochodach budżetowych. Kredyt zaciągnięty miał być do wysokości dofinansowania                  
ze środków z PROW zadania „ Budowa boiska sportowego wraz z zagospodarowaniem 
terenu przy szkole podstawowej w Ziminie” realizowanego przez Gminny Ośrodek Kultury          
i Sportu w Kleszczewie. Po ogłoszonym i rozstrzygniętym przetargu na wykonanie zadania 
Urząd Marszałkowski przystąpił do kontroli i ustalenia wartości dofinansowania. Ze względu 
na przedłużające się procedury sprawdzające uruchomienie kredytu w 2012r. nie doszło             
do skutku stąd konieczność uchylenia uchwały, która tego kredytu dotyczyła. 

Radni nie mieli  pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/217/2013 w sprawie zmiany budżetu na 2013r. 
przedstawiła Pani Skarbnik.  
Po stronie dochodów wprowadzono poniższe zmiany: 
1.W dziale 758 Różne rozliczenia zwiększono subwencję oświatową o 198.687zł                       
na podstawie pisma z Ministerstwa Finansów dotyczącego wysokości przyznanej subwencji. 
W dziale 852 Pomoc społeczna wprowadzono 2.100zł z tytułu zwrotu części pobranego 
zasiłku, oraz darowiznę w kwocie 632zł na zorganizowanie wyjazdu dzieci na plac zabaw 
ACTIV. 

Po stronie wydatków: 
1. W dziale 600 Transport i łączność wprowadzono środki na zadania inwestycyjne 316.197zł 
w tym: 
- budowa chodnika w Poklatkach – 15.150zł, 
- projekt budowy drogi dojazdowej do gruntów rolnych w Markowicach – 11.317zł, 
- projekt chodnika w Śródce – 15.750zł, 

 



- utwardzenie drogi w Krzyżownikach do terenów inwestycyjnych – 158.180zł, 
- budowa zatoki autobusowej w Komornikach – 115.800zł. 
2. W dziale 630 Turystyka i wypoczynek: 
- kwota 16.820zł dotyczy projektu „Rozwój infrastruktury turystycznej w Gminie 
Kleszczewo”. Na realizację tego przedsięwzięcia złożono wniosek o dofinansowanie,                   
a powyższa kwota to 50% udziału Gminy w tym zadaniu,  
- wprowadzono 4.000zł na składkę roczną do Poznańskiej Lokalnej Organizacji Turystycznej. 
Pani Skarbnik przypomniała radnym, że ta kwota ostatecznie będzie mniejsza w związku                
z uiszczaniem opłaty za niepełny rok członkowstwa, 
- wprowadzono 46.834zł na realizację zadania „Zagospodarowanie terenu miejscowości 
Krzyżowniki – Śródka na cele turystyczno – rekreacyjne”. Projekt współfinansowany                  
z PROW. 
3. W dziale 700 Gospodarka mieszkaniowa wprowadzono: 
- 20.000zł na odszkodowanie za brak mieszkań socjalnych, 
- 443.184zł na wykup budynków i budowli Spółdzielni Usług Rolniczych w Kleszczewie 
zgodnie z uchwałą Rady Gminy Kleszczewo nr XLV/313/2010  z dnia 8 lipca 2010r. 
4. W dziale 710 Działalność usługowa wydatki zwiększono o 15.000zł na zmianę planu 
zagospodarowania przestrzennego w Tulcach.  
5. W dziale 750 Administracja publiczna wprowadzono 18.500zł na wykonanie analizy 
finansowej do programu „ Przeciwdziałanie cyfrowemu wykluczeniu”. 
6. W dziale 801 Oświata i wychowanie: 
- środki ze zwiększonej subwencji oświatowej wprowadzono w rozdziale 80101 szkoły 
podstawowe zwiększając plan o 44.000zł na prowadzenie publicznej szkoły podstawowej             
w Ziminie oraz w rozdziale  80195 pozostała działalność 154.687zł. Środki z rozdziału 80195 
zostaną przeniesione po otrzymaniu metryczki oświatowej z Ministerstwa Edukacji 
Narodowej, 
- przesunięto 11.394zł plan z rozdziału 80104 Przedszkola do rozdziału 80103 Oddziały 
przedszkolne w szkołach podstawowych, 
- wprowadzono 42.415zł na wykonanie przejścia z budynku szkoły na plac zabaw w Tulcach 
oraz doposażenie przedszkolnych placów zabaw  w Tulcach i Kleszczewie.  
7. W dziale 851 Ochrona zdrowia zwiększono o 20.715zł wydatki na profilaktykę                     
i rozwiązywanie problemów alkoholowych z rozliczenia środków za 2012r. Pani Skarbnik 
wyjaśniła, że środki ze sprzedaży napojów alkoholowych nie wykorzystane w roku ubiegłym 
są do dyspozycji w roku bieżącym. 
8. W dziale 852 Pomoc społeczna zwiększono wydatki o 2.732zł planowane zwiększenie 
dochodów w tym dziale. 
9. W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska wprowadzono 4000zł                   
na wykonanie projektu oświetlenia ulic Chabrowej i Wrzosowej w Tulcach. 
10. W dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego wprowadzono środki na zakup 
doposażenia urządzeń na plac zabaw w Gowarzewie 16.000zł.  
11. W dziale 926 Kultura fizyczna zwiększono środki na zadania inwestycyjne o kwotę 
33.2012zł, z przeznaczeniem na: 
- zagospodarowanie terenów w miejscowości Komorniki na cele rekreacyjne – 18.212zł, 
- montaż bramek i piłkochwytów na boiskach w Gowarzewie, przy szkole w  Tulcach oraz na 
ul. Kasztanowej w Tulcach – 15.000zł. 

W załączniku nr 4 „Zmiana przychodów i rozchodów” w rozchodach ujęte są kwoty 
kredytów, których gmina w ubiegłym roku nie zaciągnęła, a których dotyczą omawiane 
wcześniej projekty uchwał nr  XXVIII/215/2013 i XXVIII/216/2013. Zmniejszono o 81.994zł 
przychody z udzielonej w 2012r. pożyczki dla GOKIS oraz wprowadzono nadwyżkę z lat 
ubiegłych 315.881zł.  

Radny Drzewiecki zapytał czy pozycja „utwardzenie drogi” dotyczy terenów, które 
gmina chce sprzedać? 

 



Pan Wójt potwierdził. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/218/2013 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2013-2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik 
wyjaśniła, że Wieloletnia Prognoza Finansowa tworzona jest dla okresu zgodnego z okresem 
zaciągniętych przez gminę długoterminowych kredytów i pożyczek. Minister Finansów 
rozszerzył Załącznik nr 1 niniejszej uchwały w stosunku do kategorii obowiązujących przy 
tworzeniu uchwały budżetowej. Pani Skarbnik podkreśliła, że wartości zawarte                       
w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2013-2024 są jedynie szacunkowe. Pani 
Skarbnik poinformowała, że najważniejsze w tym zestawieniu są informacje określające 
spełnianie wskaźników spłaty zobowiązań określonych w ustawie o finansach publicznych 
wg której zaciągnięte zobowiązania nie mogą przekraczać 60% planowanych, a potem 
uzyskanych dochodów, a spłaty rat kapitałowych wraz z odsetkami nie mogą przekraczać         
15 % dochodów planowanych i wykonanych. Od 2014 roku nowa ustawa zmienia sposób 
obliczania tych wskaźników, będą one formułowane na podstawie danych z trzech kolejnych 
lat. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
W dalszej części posiedzenia Pani Jaszczyńska przedstawiła informacje na temat 

elektrowni wiatrowych, o umiejscowienie których na terenie Gminy Kleszczewo zabiega 
Firma GEO Renewables S.A.. Pani Jaszczyńska poinformowała, że konieczność rozwoju 
energetyki odnawialnej, w tym energetyki wiatrowej,  wynika między innymi z postanowień 
Dyrektywy 2009/28/WE z dnia 23 kwietnia 2009 r. w sprawie promowania stosowania 
energii ze źródeł odnawialnych. Dyrektywa ta wskazuje, że z uwagi na korzyści płynące z 
szybkiego zastosowania energii ze źródeł odnawialnych oraz z uwagi na jej zrównoważony 
charakter i korzystny wpływ  na środowisko państwa członkowskie, stosując przepisy 
administracyjne, powinny uwzględnić wkład odnawialnych źródeł energii w realizację celów 
związanych z ochroną środowiska i zmianami klimatycznymi, zwłaszcza w porównaniu z 
instalacjami wytwarzającymi energię ze źródeł nieodnawialnych. Na mocy Dyrektywy każde 
państwo członkowskie zobowiązane jest do stworzenia systemów wsparcia, zapewniających 
maksymalne wykorzystanie potencjałów krajowych OZE. Polska musi osiągnąć udział 15% 
energii z OZE w bilansie energii zużytej w roku 2020. 

Pani Jaszczyńska wymieniła następujące zalety elektrowni wiatrowych: 
-  czysta ekologicznie ponieważ jej stosowanie nie powoduje emisji szkodliwych substancji 
np. pyłów i gazów do otoczenia, jak ma to miejsce w przypadku spalania węgla, ropy 
naftowej i gazu, 
- odnawialna gdyż wiatr to energia odnawialna, która nigdy się nie wyczerpie,                             
w przeciwieństwa np. do węgla czy gazu, 
- tańsza w porównaniu z kosztami i cenami energii elektrycznej lub ciepła uzyskiwanymi             
z tradycyjnych paliw kopalnych, a nawet z niektórych odnawialnych źródeł, 
- kręcące się wiatraki nie szpecą krajobrazu w tak dużym stopniu jak dymiące kominy, 
- brak odpadów i gazów cieplarnianych jak w przypadku elektrowni konwencjonalnych, 
- znikome koszty eksploatacji. 

Natomiast wśród korzyści dla gminy na terenie której zlokalizowane są siłownie 
wiatrowe pani Jaszczyńska podaje: 
- wpływy z podatków od nieruchomości, 
- dochody z tytułu dzierżawy gruntów komunalnych, 
- dochody z tytułu dzierżawy gruntów rolnych, co z kolei wpływa na stabilizację dochodów 
rolników, a pośrednio ma wpływ na płatność podatku rolnego, 
- kreowanie wzrostu gospodarczego gminy, 
- rozbudowa infrastruktury komunikacyjnej i technicznej, 

 



- zmniejszenie kosztów i strat przesyłu poprzez przybliżenie wytwórcy do odbiorcy, 
- rozwój małych i średnich przedsiębiorstw poprzez kooperacje i usługi podwykonawcze 
wpływy z podatków od nieruchomości. 

Pani Jaszczyńska poinformowała, że czynnikami mogącymi wpływać na zdrowie 
ludzkie są efekty akustyczne i optyczne generowane przez obracające się turbiny. Elektrownia 
wiatrowa oddalona o 350m generuje hałas 35-45 decybeli natomiast wśród czynników 
wizualnych wymienia się efekt stroboskopowy tzn., że w przypadku ruchu obrotowego ciała 
następuje nieprawidłowe wrażenie zwolnienia, pozornego zatrzymania, a nawet odwrócenia 
kierunku ruchu oraz tzw. efekt migotania cieni. Farmy wiatrowe zagrażają natomiast 
przelatującym obok nich ptakom i nietoperzom, ponieważ łopaty wirnika tną powietrze          
z prędkością ponad 150 km/h. Z tego powodu farmy wiatrowe nie powinny być lokalizowane 
na szlakach sezonowych wędrówek ptaków. Elektrownie wiatrowe mogą wpływać na lokalny 
mikroklimat, większe skupiska wiatraków mogą być przyczyną zmniejszenia prędkości 
wiatru. Z powodu turbulencji wywoływanych przez wiatraki podnosi się temperatura 
powietrza. Pani Jaszczyńska poinformowała, że dotychczasowe doświadczenia wykazywały, 
że turbiny wiatrowe, podobnie jak inne wysokie budowle mogą zaburzać sygnały 
elektromagnetyczne wykorzystywane w telekomunikacji, nawigacji oraz przez urządzenia 
radarowe. Mogą też przyczyniać się do zakłóceń w odbiorze telewizji i radia                          
w gospodarstwach domowych zlokalizowanych w bliskim sąsiedztwie elektrowni 
wiatrowych. Wszystkie te zjawiska mogą wynikać z oddziaływania zarówno generatora, 
obracających się łopat wirnika oraz samej wieży. Jednakże zastąpienie elementów 
metalowych materiałami syntetycznymi w łopatach nowoczesnych turbin wyraźnie 
zminimalizowało skalę negatywnych oddziaływań tego typu. Zakładany okres eksploatacji 
elektrowni wiatrowych wynosi 25 lat. Nie wiadomo aktualnie czy po upływie tego czasu 
elektrownie zostaną zlikwidowane, czy zastąpione nowymi konstrukcjami. Przyjmując 
wariant likwidacji elektrowni, należy zwrócić uwagę na następujące zagadnienia:  
- likwidacja elektrowni spowoduje natychmiastowy powrót krajobrazu do stanu wyjściowego, 
- ustanie emisja hałasu i ewentualne oddziaływanie na ptaki, 
- konstrukcje elektrowni wymagać będą złomowania, 
- likwidacja fundamentów elektrowni polega na ich rozbiciu do głębokości 1 m. Wykopy             
po fundamentach wymagać będą rekultywacji w kierunku rolnym. Obowiązek rekultywacji 
terenów spoczywa na właścicielu elektrowni. 
 Radny Urbaniak zaproponował, aby zwrócić się do gmin, które posiadają już farmy 
wiatrowe na swoim terytorium o opinie na ich temat. 
 Pan Wójt poinformował, że władze gminy Margonin, która na swoim terenie posiada 
jedną z największych w Polsce farm wiatrowych, w oficjalnym piśmie wyraziły swoje 
zadowolenie z tej inwestycji, potwierdziły również wpływy do budżetu gminy z niej 
wynikające na poziomie ok. 5.000.000zł rocznie.  
 Radny Urbaniak zapytał o reakcje tamtejszych mieszkańców na powstające siłownie 
wiatrowe? 
 Pan Wójt stwierdził, że reakcje są różne, natomiast niezaprzeczalnym faktem jest to,  
że siłownie wiatrowe generują na tyle duże dochody, że gminy mające je na swoim 
terytorium dążą  do zwiększania ich liczby. 
 Pan Wójt wyszedł z propozycją, aby do porządku obrad XXVIII Sesji Rady Gminy 
wprowadzić projekt uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany Studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo w związku 
z planowaną lokalizacją farmy wiatrowej. Następnie Pan Wójt proponuje przeprowadzić 
konsultacje z mieszkańcami gminy, których ta inwestycja bezpośrednio dotyczy.                         
W przypadku pozytywnego oddźwięku wszczęta zostanie procedura zmiany planu 
zagospodarowania przestrzennego.  

Radni jednogłośnie przystali na propozycję Pana Wójta o przygotowaniu 
przedmiotowej uchwały. 

 



W dalszej części posiedzenia radny Urbaniak zaproponował zmianę cennika za 
umieszczanie reklam w lokalnej gazecie i podwyższenie ceny miesięcznika Samorząd. 

Pan Wójt zwrócił uwagę na fakt, że w sąsiednich gminach taka gazeta jest bezpłatna, 
ma to bowiem być  forma informacji przekazywanej mieszkańcom a nie zarobku. 

Radny Urbaniak poinformował o złym stanie nawierzchni ulicy Poznańskiej                    
w Tulcach. 

Pan Wójt wyjaśnił, że wystosował już kolejne pismo w tej sprawie do Starostwa 
Powiatowego w Poznaniu. Pan Wójt zaznaczył, że w ubiegłym roku Powiat nie zrobił nic na 
terenie Gminy Kleszczewo. Gmina kilkakrotnie występowała o środki z Narodowego 
Programu Przebudowy Dróg Lokalnych i też została w nim pominięta. Podobnie miała się 
sytuacja z wnioskami o dofinansowanie wyposażenia Gminnego Ośrodka Kultury                  
w Kleszczewie. Kwestia ta jest o tyle bulwersująca zdaniem pana Wójta, że dofinansowanie 
w wysokości ok. 200.000zł na podobny cel dostała chociażby „bogata” Gmina Suchy Las. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań 
Przewodniczący Urbaniak zakończył posiedzenie komisji o godz. 12:40. 
 
 
 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Sławomir Urbaniak 
 

 


